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محمدصادق خیرخواه، مدیرعامل ســازمان مشــاور فنی و مهندســی شــهر تهران: بــرای اتصال محلات 
طرشت شمالی و جنوبی به جای زیرگذر چوب تراش، پل احداث می شود تا اتصال ایمن محلات طرشت 

شمالی و جنوبی از این طریق تأمین شود.

جزئیاتساختخط۹مترویتهران
مسعود درستی، مدیرعامل شرکت متروی تهران: خط۹ متروی تهران حدود ۵۲کیلومتر با ۳۷ایستگاه 
خواهد بود و شاخه شرقی و غربی دارد و یک ال)L( برعکس اســت. با تکمیل خط های۹ و ۱۱ حلقه مترو 

بزرگ تر خواهد شد.

قطعی آب در پردیس قلهک باعث سلب آسایش شده است
مدت هاست که قطع آب در پردیس قلهک واقع در ناحیه 5منطقه 
3شهرداری مکرر اتفاق می افتد که باعث سلب آسایش و ناراحتی 
مراجعه کنندگان به مجموعه می شود، از مسئولان درخواست 
حل این مشــکل به جهت تامین رفاه حال مراجعه کنندگان به 

مرکز فرهنگی را داریم.
جابری از تهران

هزینه های درمان ناباروری ظرف چند ماه 2.5برابر شده است
چند سال است برای درمان ناباروری به مراکز درمانی مراجعه 
می کنم و همه ساله با افزایش هزینه ها مواجه بوده ام. متأسفانه 
امســال ظرف چند ماه هزینه هــا چند برابر شــد. مثلا هزینه  
آی وی اف )IVF( دربهمن ماه در یکــی از مراحل 6تا 8میلیون 
تومان بود که امسال همان مراحل به 20میلیون تومان رسیده 
است. خبری از پوشش 90درصدی بیمه هم نیست و بخشی از 
داروها هم از پوشش بیمه خارج شده اند و مثلا 50درصد دارو را 

پوشش می دهند و بقیه را باید آزاد تهیه کنید.
شفیعی از تهران

ساخت و ساز در شهر قدس قانونمند نیست
چند سالی است که ساختمان سازی  درشهر قدس که نام قدیم 
آن قلعه حسن خان است به سرعت در حال انجام است و در این 
میان برخی از پیمانکاران بدون درنظر گرفتن اصول شهر سازی  
و صرفا جهت کسب درآمد بیشتر اقدام به ساخت وساز می کنند.
مثلا ســاختمان های 5طبقه ای در این منطقه وجود دارند که 
پارکینگ ندارند یا ساختمان هایی با ارتفاع زیاد و بالای 5طبقه 
در کوچه هایی با عرض کم ساخته می شود. این قبیل تخلفات 
علاوه بر نازیبا کردن چهره شــهر از نظر ایمنی هم جای اشکال 
دارد؛ مثلا درصورت وقوع یک حادثه مثل آتش سوزی یا زلزله، 
نیروهای امداد امکان دسترســی و کمک رســانی به موقع را 

نخواهند داشت.
زرافشان از شهر قدس

جاده روستای سراجه قم نا ایمن است 
جاده سراجه در شهر قم به علت عرض کم و تردد زیاد خودروها 
خصوصا خودروهای ســنگین که در حال رفت وآمد به منطقه 
نفتی سراجه هستند موجب شده تا آمار تصادف و تلفات مالی 
و جانی در این محور افزایش پیدا کند. از طرفی طی چند سال 
اخیر جمعیت این روستا هم افزایش پیدا کرده و خود این موضوع 
موجب تردد بیشتر در این مسیر شــده است. ضروری است تا 
مســئولان با تعریض و ایمن کردن این جــاده جلوی خطرات 

آینده را بگیرند.
سلطانی از قم

وضع آسفالت خیابان رودکی ارومیه اسفبار است
اکثــر خیابان های ارومیــه نیازمند مرمت و روکش آســفالت 
اســت و این وضع در خیابان رودکی این شهر بســیار بدتر از 
باقی خیابان هاســت، به گونه ای که تردد خودروها در آن بسیار 
سخت است و باعث آسیب رساندن به جلوبندی خودروها و نیز 

آسیب دیدن سرنشینان خودرو می شود.
امینی از ارومیه 

آب شهرک والفجر پرندک روزی 17ساعت قطع است
هوا هنوز خنک اســت و از گرما خبری نیســت. مسئولان هم 
می گویند جیره بندی در کار نیست ولی در پرندک و در شهرک 
سازمانی والفجر)23( روزی 17ساعت قطعی آب داریم! در این 
منطقه همه ساله در فصل آبیاری زمین های کشاورزی قطعی 
آب داریم و در اوایل فصل پاییز مشکل حل می شود. اما تا به حال 
رسیدگی نشده. بهتر است مسئولان فکری جدی کنند و جلوی 
این همه ویلاسازی و درختکاری خارج از رویه و استخرسازی را 
بگیرند و به فکر رفاه 15هزار نفر جمعیت منازل سازمان باشند. 
خواهشــمندیم به این موضوع رســیدگی کنید. واقعا بی آبی 

کلافه کننده است.
حسینی خواه از پرندک تهران

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

صفحه آرا: علی کاظمی

خداحافظشادآباد
با همکاری شهرداری و دولت قرار است که دردسرهای 30ساله بازار آهن از سر اهالی منطقه18 دور شود

صدای پتــک و فرزهــای آهنگری به 
نوای تکراری هر کوچــه و پس کوچه 
محله شادآباد تبدیل شــده است اما 
هنوز اهالی محل بــه عبور خودروهای 
سنگین بازار آهن و آلودگی های صوتی و 
محیط زیستی آن عادت نکرده اند. گلایه 

اهالی از مشــکلات بازار آهن شادآباد 
قدمتی به وسعت 3دهه دارد و در هر دوره 
تلاش شده است تا بخشی از مشکلات 
محله ساماندهی شود اما همواره قدرت 
مالکان این بازار بــر گلایه اهالی محل 
پیشی گرفته است، به همین دلیل بود 
که در بازدید احمد وحیدی، وزیر کشور 
از منطقه18 قرار شــد تا برای همیشه 
پرونده بازار آهن شــادآباد بسته و این 

بازار قدیمی جابه جا شود.

لیلا شریفگزارش
روزنامه نگار

چرا بازار آهن به منطقه18 آمد؟
بازار آهن در سال1367 در قالب طرحی که از سوی شهرداری وقت اجرایی شده بود، از محله 
گمرک در محدوده منطقه11 به محله امام خمینی محدوده ناحیه4 منطقه18 انتقال پیدا کرد. 
جابه جایی بازار آهن در آن سال ها ریشه در مشــکلات بازار آهن برای اهالی محل داشت و به 
همین دلیل شهرداری وقت تصمیم گرفت تا با ساماندهی بازار آهن و خارج کردن آن از دل شهر 
بار ترافیکی محدوده گمرک کم و راه حلی برای مشکلات و گلایه های مناطق مسکونی همجوار 
با این بازار پیدا کنند. نکته مهم در رابطه با مکان فعلی بازار آهن این است که از ابتدا قرار بود 
محل هایی که در منطقه18 در اختیار آهن فروشان قرار می گیرد، تنها به عنوان دفاتر فروش مورد 
استفاده قرار بگیرند اما در گذر زمان واحدهای صنفی از هدف اولیه فاصله گرفتند و شادآباد به 

بارانداز آهن آلات سنگین بدل شد.

آوار زنگ آهن ها بر سر همسایه ها
محله ای که روزگاری با زمین های زراعی و کشــاورزی شــناخته می شد، مدت هاست که به 
قبرستان  آهن  ها و پارکینگ ماشین های ســنگین تبدیل شده است. مناطق مسکونی که در 
حوالی این بازار حضور داشتند هم با افزایش جمعیت شهر، رونق بیشتری گرفتند و به جمعیت 
منطقه18 افزودند. این تغییرات در کنار ادامه مسیر نادرست فعالیت بازار آهن موجب شد تا 
اهالی محل هر روز خود را با آوار زنگ آهن هــا بگذرانند و هربار که می خواهند از خیابان های 
محله عبور کنند، خطر تصادف با خودروهای ســنگین را بیخ گوش خود احساس می کنند. 
زیاده خواهی مالکان بازار آهن هر روز شکل و شمایل جدیدی به خود می گیرد، به همین دلیل 
هرازگاهی شهرداری منطقه18 ناچار می شود تا با طرح های ضربتی به ساماندهی مزاحمان و 
سدمعبرکنندگان بازار آهن شادآباد بپردازد و کانکس ها و باراندازهای غیرقانونی در محدوده 

پیاده روها و گذرگاه های عبوری را جمع آوری کند.

حل معضل با همکاری دولت
با وجود نقش آفرینی مستمر شهرداری منطقه برای رفع مشکلات همسایگان بازار آهن، وسعت مصائب این بازار، 
همکاری چند جانبه را طلب می کرد؛ موضوعی که در حاشیه سفر استانی سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور 
به تهران و بازدید از منطقه18 مورد توجه احمد وحیدی، وزیر کشور قرار گرفت. وزیر کشور در ششمین روز 
اردیبهشت ماه از بازار آهن شادآباد بازدید کرد و در همین راستا به استاندار دستور داد تا برای جابه جایی بازار آهن 
کمک کنند و طرحی را برای انتقال بازار آهن ارائه دهند. همچنین برای ساماندهی بازار آهن دستور داده شد تا 

با مشارکت استانداری، فرمانداری و شهرداری تهران این اقدام انجام و وضع فعلی اصلاح شود.

تصرف 17هکتار از معابر عمومی
محمدجواد خسروی، شهردار منطقه18 در گفت وگو با خبرنگار همشهری در رابطه با مشکلات بازار آهن و 
جابه جایی این بازار توضیح داد: این بازار بیش از 50هکتار وسعت دارد و نزدیک به 17هکتار از خیابان های عام 
از سوی مالکان بازار آهن در ادوار مختلف تصرف شده است و حتی امکان تردد در بازار آهن نیز به راحتی میسر 
نیست. این بازار با مشکلاتی نیز همراه است چون برخلاف اهداف اولیه، این محدوده به انبار آهن تبدیل شده 
است. او با اشاره به این موضوع که در بازار آهن فعالیت مربوط به دفاتر فروش، تولید و انبار انجام می شود، گفت: 
متأسفانه عملکرد این بازار با بافت مسکونی اطرافش همخوانی ندارد و نزدیک به 5هزار و800واحد تجاری در این 
بازار فعال است. به گفته خسروی»مالکان این بازار دست به تصرف پیاده روها، محل عبور خودروها و... زده اند. در 
کنار این مشکلات، با مسائل ایمنی نیز در این بازار روبه رو هستیم. چرا که بسیاری از مغازه ها، ابزار فلزی همچون 
بازوهای جرثقیل را به ستون مغازه متصل کرده اند تا از این طریق آهن را جابه جا کنند. رفت وآمد ماشین آلات 
صنعتی سنگین در طول روز و شب برای محله دردسرساز است و محله را از نظر ایمنی دچار ناامنی کرده است. 
با اصلاح های هندســی که در این محدوده اتفاق افتاد و همچنین افتتاح فاز اول اتوبان شهید بروجردی -که 
دسترسی مستقیم از اتوبان آزادگان به بازار آهن میسر شد- بخش اعظمی از مشکل عبور خودروهای سنگین را 
حل کرد اما این مشکل به طور کامل رفع نشده است.« شهردار منطقه18 در رابطه تردد اتباع در این بازار، توضیح 
داد: در سال های اخیر شاهد هستیم که اتباع غیرمجاز در این بازار تردد و تعدادی از این اتباع بدون هیچ نظارتی 

در بازار آهن زندگی می کنند. این موضوع به تنهایی مسائلی را در منطقه رقم زده است.

جابه جایی بازار آهن پس از ساماندهی
او با اشاره به بازدید وزیر کشور از این بازار گفت: در این بازدید به تشریح 
مشــکلات بازار آهن پرداختم و اعلام کردم که حل این مشکل تنها از 
سوی شهرداری ممکن نیســت و ما نیازمند همکاری مشترک وزارت 
کشور، استانداری، قوه قضاییه هستیم، برهمین اساس مقرر شد تا این 
نقطه از تهران در گام اول ساماندهی شــود. ما برای پیشبرد اهداف گام 
اول، آمادگی کامل داریم. خســروی به تشریح پیشنهاد استاندار تهران 
پرداخت و افزود: بحث جابه جایی بازار آهن که در گام دوم پیگیری خواهد 
شد، پیشنهاد استاندار تهران است. این خواسته در برنامه های منطقه قرار 
گرفته است، چرا که بازار آهن هیچ سنخیتی با بافت مسکونی پیرامونی 
خود ندارد و مشکلات زیست محیطی، تردد خودروهای سنگین، ایمنی 
و... را به منطقه تحمیل کرده است. این مشکلات تنها با جابه جایی بازار 

آهن حل وفصل خواهد شد.

بازگشت دفاتر فروش
شهردار منطقه18 در رابطه با نحوه ساماندهی این بازار، گفت: نخستین 
اقدام در مسیر ساماندهی این است که معابر عام را از تصرف بازار آهن و 
انبار آهن آلات خارج کنیم. در مرحله بعد باید بازار آهن به همان ماهیت 
اولیه خود یعنی دفتر فروش بازگردد. ما جلسات متعددی با مالکان بازار 
آهن برگزار کردیم اما نتوانسته ایم آنها را همراه کنیم، چراکه منافع آنها 
با این شکل از فعالیت گره خورده است. آنها از فضای عمومی برای فضای 
خصوصی خودشان اســتفاده می کنند، به عنوان مثال یک فرد 30متر 
مغازه تجــاری دارد اما از 50متر خیابان جلوی مغازه اش نیز اســتفاده 
می کند. او با اشاره به پیگیری برای شناســایی محل جدید بازار آهن، 
توضیح داد: باید در خارج از تهران زمینی برای این صنف مهیا شود، مانند 
اتفاقی که در دهه گذشته برای بازار میوه وتره بار تهران رخ داد. این بازار 
از میدان شوش -باتوجه به اینکه سنخیتی با بافت مسکونی نداشت- به 
خارج از تهران منتقل شد. همین اتفاق نیز باید برای بازار آهن اتفاق بیفتد. 
در گفت وگو با استاندار تهران مقرر شد تا یک زمین مدنظر قرار بگیرد و 
پس از ساخت غرفه ها برای جابه جایی بازار آهن اقدام شود. قرار است که 
در هفته آتی جلسه کارگروه برگزار و در خردادماه ساماندهی بازار آهن 
کلید بخورد. به گفته خسروی »مجری ساماندهی شهرداری است و این 

خواسته با حمایت استانداری و سیستم قضایی پیگیری خواهد شد.«
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